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اخبار
ضبط چهار قسمت از دور دوم
»عصرجديد« تعطيل شد

استعدادیابی  مسابقه  ضبط 
و  شده  متوقف  جدید«  »عصر 
پنجشنبه  از  برنامه  استودیوی 
۱۹ تیرماه تا اطلاع ثانوی تعطیل 

است.
از  دوم  و  اول  قسمت های 
تیرماه  اوایل  رقابت،  این  دور دوم 
وزارت  دستورالعمل  از  پیش  و 
بهداشت مبنی بر استفاده اجباری 
مکان های  تمام  در  ماسک  از 
که  شده  ضبط  عمومی  و  مسقف 
تیر،   ۲۲ و   ۲۱ یکشنبه،  و  شنبه 
روی آنتن شبکه سه سیما خواهد 

رفت.
چهارم  و  سوم  قسمت های 
تمام  رعایت  با  هم،  دوم  دور  از 
موازین بهداشتی اعم از ضدعفونی 
کردن کامل لوکیشن، حفظ فاصله 
فیزیکی بین تماشاگران و استفاده 
همگان از ماسک در تمام ساعات 
و  برنامه  استودیوی  در  حضور 
هنگام ضبط، تولید شده که هفته 

آینده پخش خواهد شد.
پنجشنبه  از  ترتیب،  بدین 
ثانوی، ضبط  اطلاع  تا  تیرماه   ۱۹
برنامه متوقف شده و استودیوی ما 

تعطیل است.
همیاری  با  که  است  امید 
همدیگر و رعایت مضاعف بهداشت 
و استفاده از ماسک، از این بیماری 

و این احوال عبور کنیم.

تكذيب شايعه وخامت حال 
مهرداد كاظمی

»سازهای خاكی« به گام 
سوم رسيد

از  بهنام  جعفری  محمود 
موسیقی  پیشکسوت  صدابرداران 
اخیر  کشورمان که طی سال های 
مراحل  جریان  در  نزدیک  از 
خواننده  کاظمی  مهرداد  درمانی 
کشورمان  موسیقی  پیشکسوت 
برخی  درباره  است،  داشته  قرار 
فضای  در  شده  مطرح  شایعه های 
بودن  وخیم  مبنی بر  مجازی 
به  هنرمند،  این  جسمانی  اوضاع 
طور  همان  گفت:  مهر  خبرنگار 
که علاقه مندان آثار آقای کاظمی 
سال های  هنرمند  این  می دانند، 
بیماری درگیر  با  زیادی است که 
هم  مدت  این  در  و  هستند 
پشت  را  درمان  تکمیلی  مراحل 
هم  مدت  این  در  می گذراند.  سر 
بعضاً  که  بوده  گونه ای  به  شرایط 
و  فراز  در  وی  جسمانی  اوضاع 
برخی  در  و  گرفته  قرار  نشیب 
مراقبت های  نیازمند  هم  مواقع 

بیشتر بوده است.
مدتی  در  داد:  ادامه  وی 
کشور  از  خارج  کاظمی  آقای  که 
آنچه  تمامی  می کنند،  زندگی 
وی  درمانی  وضعیت  درباره  باید 
انجام  درستی  به  بگیرد  صورت 
شده و هیچ مشکلی از بابت درمان 
وجود ندارد. حتی سال گذشته که 
خاکی«  »سازهای  برنامه  ویژه  ما 
به  داشتیم  بنا  کردیم،  برگزار  را 
هنری  مقام  از  قدردانی  دلیل 
موسیقی  پیشکسوت  هنرمند  این 
ارکستر  با  همراه  جبهه ها  در  که 
بسیار  خدمات  تهران  سمفونیک 
را  او  داده،  انجام  را  ارزشمندی 
متاسفانه  که  بیاوریم  تهران  به 
امر  این  پزشکان  توصیه  دلیل  به 

میسر نشد.
به  داد:  ادامه  جعفری بهنام 
هر صورت مهرداد کاظمی اکنون 
است  منزل دختر خود ساکن  در 
و تمامی مراحل مربوط به درمان 
راستا  این  در  می دهد.  ادامه  را 
پیوندها و جراحی های لازم صورت 
دقت  به  درمانی  مراحل  و  گرفته 

پیگیری می شود.
پیشکسوت  صدابردار  این 
طی  اما  افزود:  موسیقی 
و  تصاویر  گذشته  روزهای 
مجازی  فضای  در  مطالبی 
برخی  متاسفانه  که  شده  منتشر 
اوضاع  شدن  وخیم  به  آن ها  از 
اشاره  کاظمی  مهرداد  جسمانی 
من  خود  که  موضوعی  داشتند. 
تصمیم  و  کرد  نگران  هم  را 
این  حال  جویای  مجدداً  گرفتم 
منظور  همین  به  باشم.  هنرمند 
۲۰ تیر( در  روز گذشته )جمعه 
مهرداد  با  که  مستقیمی  تماس 
حال  که  شدم  مطلع  داشتم 
خوشبختانه  و  دارد  مساعدی 
قبل  از  بهتر  شرایطی  در  اکنون 

قرار دارد.
من  موضوع  این  افزود:  وی 
امیدوار  و  کرد  خوشحال  هم  را 
ایران  در  را  او  زودی  به  تا  شدم 
همین  در  وی  اینکه  کما  ببینم. 
خود  تلاش  نهایت  نیز  ماه  چند 
پزشکان  اجازه  با  تا  داد  انجام  را 
پیدا  حضور  کشورمان  در  بتواند 

کند.

روايت بوسنی؛ از حاتمی كيا تا آنجلينا جولی!

فاجعه ای که مغفول ماند

در سينما نمی توان مثل تلويزيون يک شبه سلبريتی شد

برنامه  جدید  فصل  از  قسمت  چهارمین 
شبکه  از  تیرماه   ۲۰ سینما« جمعه شب  »نقد 
علاوه بر  قسمت  این  در  رفت.  آنتن  روی  پنج 
نقد و بررسی فیلم مستند »طلا« به کارگردانی 
به  ویژه  پرونده ای  قالب  در  شهبازی،  پرویز 
و  بوسنی  جنگ  از  سینمایی  روایت  فقدان 
با  همزمان  سربرنیتسا  در  مسلمانان  کشتار 
پرداخته  جنایت  این  سالگرد  بیست وپنجمین 

شد.
مافی  امیررضا  برنامه  نخست  بخش  در 
میزبان محمدرضا عرب مستندساز و کارگردان 
مشاهدات  و  تجربیات  مبنای  بر  تا  بود  سینما 
و  مختصات  مرور  به  فیلمساز  این  بی واسطه 
و  بوسنی  در  مسلمانان  کشتار  فاجعه  تبعات 

به خصوص سربرنیستا بپردازد.
عرب در آغاز این بخش با گرامیداشت یاد 
بیش از ۹ هزار مسلمان غیرنظامی قربانی شده 
در این نسل کشی، در پاسخ به سوال مافی درباره 
دلیل کم کاری خود در سینما پس از کارگردانی 
گفت:   ۸۸ سال  در  »ندارها«  سینمایی  فیلم 
اساساً  که  است  من  خود  از  اشکال  از  بخشی 
فیلمسازِ تندتند فیلم ساختن نیستم. فیلمنامه 
برایم مهم است. فیلمنامه های گوناگونی بعد از 
»ندارها« به دستم رسید که هر کدام به دلیلی 
فیلمنامه »ملاقات در  نرسید. مثل  به سرانجام 
وین« که مربوط به اوایل شکل گیری داعش بود.

وی ادامه داد: وقتی این پروژه ها به سرانجام 
نرسید سراغ تهیه کنندگی فیلم سینمایی »پری 
از دوستان  دریایی« رفتم که کارگردانش یکی 
و  بود  من  از  اولیه  فیلمنامه  بود،  فیلم اولی 
این  گرفتم.  به عهده  هم  را  آن  تهیه کنندگی 
جهانی  جشنواره های  در  متعددی  جوایز  فیلم 
هم گرفت و خوشحال بودیم جوانان کشور اثری 
و  ساخته اند  فارس  خلیج  آب های  عمق  در  را 
فکر می کنم در سالگرد شهدای غواص مناسب 
خوبی است که بیشتر درباره این فیلم صحبت 
کنم و بگویم چگونه بابت ساخت این فیلم تنبیه 

شدیم!
روايت سفر به بوسنی در قلب فاجعه

عرب در بخش بعد با مرور نسبت کارنامه 
من  گفت:  سربرنیستا  فاجعه  با  خود  سینمایی 
بودم  نام »چون کوه« ساخته  به  کوتاهی  فیلم 
که قصه صعود یک جانباز ۷۰ درصد جنگ به 
برای  بیات هم  بابک  زنده یاد  و  بود  دماوند  قله 
چند  در  فیلم  آن  بودند.  ساخته  موسیقی  آن 
فستیوال جهانی رفت که به بهانه آن به ایتالیا 
و سپس اسپانیا هم رفتم. ماجرای واقعه بوسنی 
از سفر به ایتالیا برای من موضوعیت پیدا کرد. 
رئیس  سفر  از  را  گزارشی  تلویزیون  که  زمانی 
سازمان ملل به سارایوو نشان داد تا تعادلی بین 
گروه های متخاصم ایجاد کند اما مردم به دلیل 
چوب  و  سنگ  با  تعهدات  به  پایبندی  عدم 
بوسنی  داخل  صرب های  بودند!  افتاده  دنبالش 
و  بودند  گرفته  را  ملل  سازمان  نیروهای  هم 
به عنوان سپر دفاعی از آن ها استفاده می کردند.

فیلم  بهانه  به  که  زمانی  عرب:  محمدرضا 
»زنبق و خاکستر« وارد سربرنیتسا شدم، حال 
بسیار غریبی داشتم. ورودی شهر یک کارخانه 
همه  است.  شهدا  مزار  مقابلش  و  باتری سازی 
خانواده ها را جمع کرده بودند تا از منطقه دور 
از  باید  می گفتند  را  پسرها  و  مردها  اما  کنند 
کوهستان  مسیر  در  بروند.  کوهستان  مسیر 
کمین کرده بودند و قبرهایی آماده کرده بودند 

و تمام این افراد را قتل عام می کردند!
سفر  از  بعد  داد:  ادامه  مستندساز  این 
گفتم  و  رفتم  میلان  در  ایران  رایزنی  به  ایتالیا 
ببینم.  را  بوسنی  کنسول  می خواهم  بشود  اگر 
کنسول  و  بودم  ساله ای   ۲۵  ،۲۴ جوان  من 
چه  پرسید  وقتی  بود،  جاافتاده ای  فرد  بوسنی 
می خواهی گفتم من فیلمسازم و می خواهم به 
بوسنی بروم. گفت آنجا جنگ است! واقعیت این 
است تصاویری که از کشتار مردم در شبکه های 
و  متأثرکننده  بسیار  می شد  پخش  خبری 

غم انگیز بود اما در هر حال در آن سفر اتفاقی 
رخ نداد و به ایران برگشتم.

وی افزود: آن زمان ستاد بوسنی در ایران 
نواب  برادر شهید  داشت  فرهنگی  معاونت  یک 
صفوی مسئول آن بود. پیشنهاد همکاری دادم و 
خیلی هم استقبال کردند. با توجه به قطع بودن 
خطوط ارتباطی در ایام جنگ امکان هماهنگی 
از ایران برای این سفر نبود. به بهانه حضور در 
رفتم  ایتالیا  رم  به شهر  فیلم سارایوو  فستیوال 
که آن زمان یک فرد آزاده رایزن فرهنگی ایران 
در آنجا بود. با هماهنگی او عازم سارایوو شدیم 
و حتی وصیتنامه ای هم تنظیم کردم و به یکی 

از دوستان دادم.
حوادث  این  تمام  از  بعد  داد:  ادامه  عرب 
عقبه  به عنوان  زنیتسا  شهر  به  ما  که  زمانی 
بوسنی رسیدیم، فاجعه سربرنیتسا رقم خورده 

بود.
امروز  باتری سازی  کارخانه  آن  افزود:  وی 
تبدیل به موزه شهدا شده است. روی این دیوار 
عددهایی ثبت شده که وقتی پرسیدم این عددها 
که  است  آدم هایی  شمار  دادند  پاسخ  چیست، 

باید در نقاط می ایستادند و تیرباران می شدند!
فاجعه ای در حال فراموشی

ماندن  مغفول  به  مافی  امیررضا  ادامه  در 
گرفته  صورت  نسل کشی  و  سربرنیتسا  فاجعه 
عرب  و  کرد  اشاره  تاریخ  در  منطقه  این  در 
سبز«  »خاکستر  فیلم  زمان  آن  در  گفت:  نیز 
فیلم  به نظرم  ابراهیم حاتمی کیا ساخت که  را 
معتقدم  واقع شد.  بود که مهجور  بسیار خوبی 
آن مسیر را ما باید ادامه می دادیم. این فاجعه 
در حال فراموشی است. من به دعوت موسسه 
این  در  مستند  مجموعه ای  طرح  آوینی  شهید 
زمینه را آماده کردم و قرار بود در شبکه مستند 
این شبکه  مدیر  فعلًا  که  برسد  تولید  به  سیما 
تغییر کرده است. شخصاً تجربه دیگری هم در 
شبکه چهار داشتم که پروژه ای کلید خورد اما 
به محض تغییر مدیر این شبکه، کلًا کار تعطیل 
شد. مشکل اصلی همین است که همه چیز قائم 
درباره  امروز  به  تا  آنچه  هر  من  است.  افراد  به 
علاقه  دلیل  به  ساخته ام  سربرنیتسا  و  بوسنی 

شخصی مدیران مربوطه بوده است.
فاجعه  کرد:  تأکید  سینما  کارگردان  این 
نیست  اسلام  جهان  به  مربوط  تنها  سربرنیتسا 
و مربوط به تمام بشریت است. این فاجعه رقم 
خورده و جهان در قبال آن سکوت کرده است.

دوستان  که  است  عجیب  خیلی  عرب: 
به منطقه جنگ رفتند،  گمنام ما در آن زمان 
عزت  »علی  زنده یاد  قول  به  و  شدند  شهید 
بگوویچ« مقاومت را در آن منطقه شکل دادند، 
امروز هیچ نامی از آن ها در آن منطقه نیست اما 
آنجلینا جولی به واسطه ساخت »خون و عسل« 
تبدیل به شهروند افتخاری شد و کلید افتخاری 

سارایوو را دریافت کرد!
عرب با تشریح فرآیند تحولات در منطقه 
این  کشورهای  تلاش  و  سابق  یوگوسلاوی 
جزییات  به  استقلال  به  رسیدن  برای  منطقه 
اشاره کرد و  برخی جنایات در منطقه سارایوو 

را  تا کاری  بودم  تراموا شده  گفت: روزی سوار 
انجام دهم، همان تراموایی که من سوارش بودم 
را با آرپی جی زدند که خانم بارداری هم سوار 
آن بود. مردم عادی را با تک تیرانداز مورد هدف 
این  است.  داده  این جنایات رخ  قرار می دادند. 
قطار  هم  بوسنی  از  بعد  و  دارد  ادامه  وضعیت 

حوادث به کوزوو رسید.
امیررضا مافی در ادامه به پرداخت و روایت 
اشاره  غرب  سینمای  در  جهانی  جنگ  پررنگ 
به  نسبت  ایران  سینمای  در  ما  گفت:  و  کرد 
اولین نقطه مقاومت فرامرزی مان بعد از جریانات 
آنجا  در  مسلمانان  و  بود  بوسنی  در  که  لبنان 
قربانی شدند، سکوت کرده ایم. بخش خصوصی 
ما هم در این زمینه ورود نکرده است. گویی این 
فجایع مسئله کسی نبوده است. در سینمای ما 
روایت  به جز »خاکستر سبز« حاتمی کیا هیچ 
دیگری نداریم و بعید می دانم دلیلش نبود درام 
در این منطقه باشد چراکه این حوادث مملو از 

موقعیت ها و فجایع دراماتیک بوده است.
نه فقط درباره  افزود:  محمدرضا عرب هم 
دیگر  مهم  حوزه های  از  خیلی  در  که  بوسنی 
نکرده  ورود  باید  که  آنگونه  ایران  هم سینمای 
امروز  به  تا  عراق،  کشور  همین  درباره  است. 
کرده ایم؟  تولید  داعش  درباره  جدی  کار  چند 
بحث اصلی این است که مدیریت های ما فصلی 
اتفاقی  هر  داریم!  موسمی  مدیریت های  است. 
هم تا امروز رخ داده برآمده از سلایق شخصی 
این زمینه  استراتژی مشخصی در  بوده و هیچ 
به  نشست  یک  در  می توانیم  حتی  نداشته ایم. 
بررسی روایت دیگر کشورها از بوسنی بپردازیم 
خانم  از  عسل«  و  »خون  فیلم  آخرینش  که 
که  است  عجیب  خیلی  بود.  جولی  آنجلینا 
دوستان گمنام ما در آن زمان به منطقه جنگ 
»علی  زنده یاد  قول  به  و  شدند  شهید  رفتند، 
را در آن منطقه شکل  بگوویچ« مقاومت  عزت 
منطقه  آن  در  آن ها  از  نامی  هیچ  امروز  دادند، 
نیست اما آنجلینا جولی به واسطه ساخت »خون 
و عسل« تبدیل به شهروند افتخاری شد و کلید 

افتخاری سارایوو را دریافت کرد!
ما  که  زمانی  تا  کرد:  تأکید  پایان  در  عرب 
استراتژی مشخصی در این حوزه نداشته باشیم 
و نخواهیم کار جدی در این زمینه کنیم، سال 
به سال می نشینیم و شمار سالگردها بالا می رود 
و اتفاقی هم رخ نمی دهد. مثل دفاع مقدس که 
هر سال تنها »یادی« از آن می کنیم و دیگر هیچ!
گزارش واقعيت؛ از »گزارش« كيارستمی 

تا »طلا« ی پرويز شهبازی
»نقد  هفته  این  برنامه  پایانی  بخش  در 
امیررضا  رسید.  فیلم  پرونده  به  نوبت  سینما« 
و  شرکا  آنتونیا  میزبان  بخش  این  در  مافی 
تا درباره  آرش خوشخو منتقدان سینمایی بود 
گفتگو  به  شهبازی  پرویز  ساخته  »طلا«  فیلم 

بنشینند.
آنتونیا شرکا در ابتدای این بخش با اشاره 
به عقبه آکادمیک و علمی پرویز شهبازی گفت: 
این  به  توجه  فیلم »طلا«  درباره  برای صحبت 
ویژگی پرویز شهبازی بسیار حائز اهمیت است. 

شهبازی مانند خیلی از فیلمسازان ما نیست که 
بگوید موضوعی را مدنظر داشتم و می خواستم 
هر طور شده آن را در قالب یک فیلم بیان کنم. 
دغدغه  او  برای  سینمایی  بیان  و  زبان  انتخاب 

است و این یک ارزش است.
آرش  نقد  تأیید  در  هم  شرکا  آنتونیا 
داد:  ادامه  »طلا«  شخصیت پردازی  بر  خوشخو 
برای  کلیدی  می خواهید  تا  داستان  روایت  در 
ورود به دنیای هر یک از شخصیت ها پیدا کنید، 
ناگهان فیلم شیفت می کند روی کاراکتر دیگر 
برای پیشبرد درام  و گویی همه کنش ها صرفاً 
است. شاید به دلیل تعدد و پراکندگی کاراکترها 
وجود  به شخصیت ها  عمیق تر  پرداخت  فرصت 

نداشته است.
وی افزود: حتی عشق میان دریا و منصور 
در داستان برای من باورپذیر نیست. و یا اعتماد 
پولی.  چنین  دادن  قرض  برای  منصور  به  لیلا 
نسبت مهرداد صدیقیان هم اساساً با این جمع 
درباره شخصیت های  این شرایط  نیست.  معین 

فرعی تر هم وجود دارد.
خوشخو در ادامه گفت: دقایق ابتدایی فیلم 
به نظرم یک مستند درباره راه اندازی یک شغل 
اگر مستند می شد خیلی جذاب تر هم  و  است 
با  را  »طلا«  اواسط  تا  دلیل  همین  به  می شد. 
بی میلی دیدم و احساس می کردم فیلم کندی 
است. درست از لحظه بچه دار شد دریا و جایی 
نظر »طلا«  به  ایده سرقت مطرح می شود،  که 
تبدیل به یک فیلم »بسیار خوب« می شود. در 
معتقدم  و  بود  فیلم  مجذوب  کاملًا  دوم  نیمه 
گره گشایی ها و گره افکنی های بسیار خوبی دارد.
در  شرکا  آنتونیا  گفتگو  پایانی  بخش  در 
فیلم  تسمیه  وجه  درباره  مافی  سوال  به  پاسخ 
»طلا« گفت: به نظرم قطعاً طلا نمی تواند ناظر 
فیلم  مانند  باشد.  فیلم  در  دختربچه  اسم  به 
از  صحبت  که  آنجا  که  شهبازی   »۱۴ »عیار 
این  شاید  بود.  فیلم  نامگذاری  در  عیاری  یک 
هم  که  است  اعمالی  ارزش  به  ناظر  نامگذاری 
می تواند ارزش والایی پیدا کند و هم می تواند 

در شرایطی انسان را به خاک سیاه بنشاند.
با  »دریا«  کردن  عمل  اخلاقی  درباره  وی 
بازی نگار جواهریان در فیلم هم گفت: یکی از 
آثاری  حتی  شهبازی  کارنامه  در  جذاب  نکات 
علاقه  است،  نوشته  را  آن ها  فیلمنامه  تنها  که 
در  آسیب پذیر  دختران  دادن  قرار  به  شهبازی 
به  واقع  در  شهبازی  است.  آسیب  یک  معرض 
رذیلت ها  این  با  مواجهه  فرصت  کاراکترها  این 
و یا شبه رذیلت ها را می دهد تا رشد پیدا کنند. 
از این منظر انتخاب دریا برای نگه داشتن بچه 
تقدیر  قابل  و  جسورانه  انتخابی  فیلم  پایان  در 
است. این سوای از این واقعیت است که کار بد 
همیشه بد است و دریا باید تاوان تصمیمی که 
برای سرقت از پدر گرفت را در زندگی بپردازد.

آرش خوشخو در ادامه این بحث گفت: دو 
پایان فیلم شگفت انگیز  تصمیم کاراکتر دریا در 
اینکه به منصور اجازه می دهد پول ها  است؛ هم 
بچه  نگه داشتن  به  اینکه تصمیم  ببرد و هم  را 
دریایی  فیلم  اول  نیمه  در  کاش  ولی  می گیرد. 
معنا  برایمان  پایانی اش  واکنش های  که  داشتیم 
داشت. دریا در نیمه اول یک کاراکتر منفعل است 
مقهور  و  می گیرد  اشتباه  تصمیم های  مدام  که 

شرایط است.
وی در پایان صحبت های خود تأکید کرد: 
و  دوم  نیمه  به خاطر  طلا  معقتدم  مجموع  در 
این  در  شهبازی  کارگردانی  قدرت  به خصوص 
نیمه، فیلمی است که می توان با خیال راحت به 
تماشای آن نشست و من تا امروز به نسبت همه 
آثار قبلی این فیلمساز آن را بیشتر دوست دارم.
آنتونیا شرکا اما تأکید کرد: همچنان »نفس 
عمیق« را بهترین فیلم پرویز شهبازی می دانم و 
بعد از آن »دربند« و پس از آن می توانم »طلا« 
را قرار دهم.برنامه »نقد سینما« به تهیه کنندگی 
یوسف بچاری جمعه هر هفته ساعت ۲۲ از شبکه 

تهران روی آنتن می رود.

نشست تحلیل و بررسی فیلم »بی وزنی« با حضور مهدی فرد 
قادری نویسنده و کارگردان، بهاره کیان افشار بازیگر، مهدی ایل 
بیگی مدیر فیلمبرداری، یاسر جعفری بازیگر و محمدعلی حق پرست 
تدوینگر با حضور آنلاین محمدرضا لطفی منتقد و فیلمساز و اجرای 

مسعود بهارلو در برنامه »آف لاین« کافه هفت برگزار شد.
مهدی فرد قادری در این نشست گفت: اکران فیلم »بی وزنی« 
زمستان سال گذشته آغاز شد اما به دلیل شیوع ویروس، سینماها 
تعطیل شدند. وقتی می خواستند با بازگشایی سینماها، فیلم را اکران 
کنند من انصراف دادم و فیلم به زودی در شبکه نمایش خانگی و 

فیلیمو منتشر می شود.
محمدرضا لطفی که در این نشست به صورت آنلاین به تحلیل 
فیلم پرداخت، بیان کرد: »بی وزنی« فیلم محترم و شریفی است 
که سازنده اش برای ساخت آن به شدت ریسک کرده و جسارت 
به خرج داده است. اما چه اتفاقی می افتد که چنین فیلمی باعث 
به همکاران  تغییر ذائقه مخاطب نمی شود؟ من می خواهم نقدی 
خودم داشته باشم. بیست سال است کار نقد فیلم انجام داده ام و 
خیلی راحت می توانم این حرف را بزنم. اینکه چرا منتقدان درباره 
برخی فیلم های سینمای ایران نمی نویسند و از کنار آنها می گذرند؟ 
چرا فیلم نباید در جشنواره فجر نمایش داده شود، در صورتی که 
جای نمایش فیلم فرم گرا و غیرمعمول، اتفاقاً در جشنواره هاست و 
آنجاست که برای دیده شدن فیلم زمینه لازم ایجاد می شود. »بی 
وزنی« باید به جشنواره فیلم فجر می رفت و در موردش حرف زده 
می شد. فیلم سخیف کمدی حتی لازم نیست در موردش حرف زده 
شود، اما نمایش آن فیلم در جشنواره، مخاطب جشنواره را هم به 
سمت وسویی دیگر می برد. من حاضرم شرط ببندم که هشتاد درصد 
از همکاران من در رسانه، »بی وزنی« را ندیده اند، چرا این اتفاق 
می افتد؟ چرا نود درصد از فیلم های تجربی یا فیلم هایی که در گروه 
»هنر و تجربه« اکران می شود، همکاران من نمی بینند و درباره اش 
نقد مثبت یا منفی نمی نویسند؟ اصلًا فرض کنید فیلم »بی وزنی« 

فیلم خوبی نباشد اما مبتذل که نیست! این فیلمی مبتنی بر یک 
تفکر است که اگر فیلم بدی هم باشد که نیست، حداقل الان باید 
ده ها نقد منفی برایش نوشته شده باشد. پس چرا نوشته نشده است؟ 
چرا این فیلم دیده نمی شود؟ چرا اینقدر مردم ما که می گویند از فیلم 
بد و کمدی و سخیف و شوخی های مبتذل خسته شده اند، وقتی یک 
فیلم با فرم و حال و هوای متفاوت اکران می شود، آن را نمی بینند؟ 
بخشی از این قضیه به فضایی برمی گردد که مخاطب را دعوت به 

دیدن هر فیلمی می کند، جز فیلم های مستقل و متفاوت.
درست  لطفی  محمدرضا  حرف های  اغلب  گفت:  قادری  فرد 
است. البته در مورد جشنواره عقیده دارم یک فیلمساز نباید در مورد 
حضور در یک جشنواره صحبت کند. »بی وزنی« در قیاس با سینمای 
اسپیلبرگ، اسکورسیزی و… یک فیلم کاملًا معمولی و در نهایت به 
نظرم یک تجربه است. من هیچکدام از فیلم هایم در جشنواره فیلم 
فجر شرکت نکرده و هیچوقت اعتراض نکرده ام و به نظرم اعتراض 
به جشنواره خیلی احمقانه است. در مورد فیلم اولم »جاودانگی« با 
اینکه آن سال، بخش »هنر و تجربه« هم در جشنواره فیلم فجر 
وجود داشت، فیلم رد شد و من اعتراضی نکردم. همان فیلم رفت 
فستیوال رم و در کنار بعضی از مهمترین فیلم های سال جهان به 
رقابت پرداخت، به جشنواره رم هم نگفتم خیلی ممنون که فیلم را 
انتخاب کردید، چراکه معتقدم جشنواره ها با انتخاب هایشان تبدیل 
به یک جشنواره محلی یا جشنواره ای مهم در سطح جهان می شوند.

که  بود  این  من  کرد: حرف  بیان  ادامه  در  لطفی  محمدرضا 
جشنواره، یک بازوی مهم برای معرفی این فیلم هاست. »خوب، بد، 
جلف« نیازی به معرفی ندارد، اما »تعارض«، »بی وزنی« و فیلم های 

مشابه، به معرفی از طریق جشنواره نیاز دارند.
فرد قادری در ادامه این نشست گفت: در حدود بیست سال 
قبل، پرفروش ترین فیلم سینمای ما، »سگ کشی« بود. الان چه 
سینمای  بخش  دو  به  مدت هاست  ایران  سینمای  است؟  فیلمی 
کمدی / جنسی و فیلم های درام اشک آلود پایین شهری تقسیم شده 

و در این فضا شاید یکی از دلایلی که فیلم هایی مثل »بی وزنی« آن 
طور که باید دیده نمی شود این باشد که مخاطبان سینما را، از تجربه 
کردن قواعد سینما و عشق به سینما دور شده و کاری کرده ایم که 
آنها دیگر به صرف همراهی با یک سلیقه سینمایی، به سالن سینما 
نمی روند. سریالی که جاناتان نولان ساخته در یک سایت، پنج هزارتا 
کامنت برایش گذاشته می شود. آن ها مخاطب هایی هستند که بر 
اساس سلیقه باید بیایند و »بی وزنی« را ببینند اما این اتفاق نمی افتد 
چراکه سینمای ایران را با کمدی های سخیفش و درام های سطحی 
جنوب شهری می شناسند و نمی دانند که اصلًا فیلم های فرمالیستی 

هم در این سینما ساخته می شود چراکه عرضه خوبی نمی شوند.
سپس مسعود بهارلو از بهاره کیان افشار درباره ورود یک بازیگر 
سلبریتی یا یک بازیگر آرتیست به حضور در چنین فیلمی پرسید 
که او گفت: من سوای این تعاریف، برای بررسی هر پیشنهادی که 
دریافت می کنم، صرفاً سعی می کنم فقط به فیلمنامه و نقش فکر 
کنم. در مورد »بی وزنی« بالای ۶ ماه با آن کلنجار داشتم. من فکر 
می کردم که کار سختی است و اصولاً نقش به من نمی خورد اما 
مهدی فرد قادری اصرار داشت کاراکتری که در ذهنش ترسیم کرده، 

کاملًا به من نزدیک است.

یک فنجان چای داغ
»آبتين و پرطلايی« به زودی آماده می شود

 »درخت خاموش« در استانبول
علی نوری اسکویی کارگردان و تهیه کننده سینما در گفتگو با خبرنگار 
از سال گذشته  گفت:  دارد،  در دست  که  پروژه های سینمایی  درباره  مهر 
انیمیشن  فیلم  این  هستم،  طلایی«  پر  و  »آبتین  پروژه  تولید  مشغول 
سینمایی به صورت مشترک بین ایران و کره در حال ساخت است. متاسفانه 
با مشکلاتی  فیلم  این  تولید  برای  ارز  نبودن قیمت  ثابت  و  با شیوع کرونا 

مواجه بودیم اما با هر سختی که بود فیلم را پیش بردیم.
نهادهای  سینمایی  اثر  این  ساخت  طول  در  متاسفانه  کرد:  بیان  وی 
دولتی که به تولید انیمیشن اهمیت می دهند، حمایت جدی از ما نکرده اند 
و این پروژه با سختی بسیاری تولید شده است، البته کمک کوچکی از طرف 
مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی داشتیم. اما انتظار ما این است که 
پروژه هایی  رسیدن  ثمر  به  برای  بیشتری  اهتمام  دولت  کنونی  شرایط  در 

سینمایی که قابلیت ارزآوری دارند داشته باشد.
انجام  قصد  وقتی  واقع همیشه  در  داد:  ادامه  کننده سینما  تهیه  این 
کارهای نوآورانه و خلاقانه را داریم باید بار ساخت چنین پروژه هایی را به 
تنهایی روی دوش بکشیم، البته مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی 

قرار است روی این فیلم ۲۵ درصد سرمایه گذاری داشته باشد.
وی تاکید کرد: »آبتین و پرطلایی« یکی از پروژه های فاخر سینمای 
را  ساسانیان  دوران  در  ایرانی  شاهزاده های  از  یکی  داستان  و  است  ایران 
روایت می کند که به وی خیانت می شود و فرار می کند، این شاهزاده با یک 
پرنسس کره ای آشنا می شود، و دوباره به کشور باز می گردد و تاج و تخت 

خود را به دست می آورد، که این داستان برگرفته از متن کوشنامه است.
و  ایران  با همکاری  دنیا  در  بار  اولین  برای  پروژه  این  اسکویی گفت: 
کشور کره جنوبی و کارگردانی یک هنرمند کره ای در حال ساخت است. 
این فیلم برای اولین بار دست روی تاریخی از کشورمان گذاشته است که تا 

امروز به آن پرداخته نشده بود.
مسابقات  جمله  از  ملی  موارد  به  بسیار  فیلم  این  در  داد:  ادامه  وی 
چوگان، موسیقی کهن ایران و ساختار زندگی در آن دوران اشاره شده است.
کارگردان انیمیشن »رهایی از بهشت« توضیح داد: این فیلم یک اثر 
تجاری است و برای عام ساخته شده است، امیدواریم این فیلم برای سال 
جاری آماده نمایش شود، البته از پخش کننده خارجی فیلم خبر داریم که 
بسیاری از فیلم های سینمایی انیمیشن تعطیل شده است و با توجه به اینکه 
می تواند  می شود،  آماده  بین المللی  اکران های  آغاز  با  پرطلایی«  و  »آبتین 

موفقیت خوبی در گیشه داشته باشد.
وی تاکید کرد: همچنین فیلم سینمایی »درخت گردو« که به خاطر 
فیلم سینمایی محمدحسین مهدویان به »درخت خاموش« تغییر نام داده 
است نیز در جشنواره فیلم استانبول به نمایش گذاشته می شود، البته این 
این  در  شد.  داده  نمایش  کن  فیلم  جشنواره  بازار  آنلاین  بخش  در  فیلم 
بازیگران شناخته شده سینمای ترکیه حضور دارند و کارگردانی آن  فیلم 
را فایسال سویسال برعهده گرفته است و من نیز به عنوان تهیه کننده در 
این پروژه حضور دارم. البته بنیاد سینمایی فارابی نیز در تولید آن مشارکت 

داشته است.
به  و  نمایش شده  آماده  سینمایی  فیلم  این  گفت:  پایان  در  اسکویی 

زودی در سینماها اکران می شود.

صبوری كنيد و با »ماسک« تئاتر ببينيد
اپيدمی تبليغات در »كوكاكولا«

فعالیت های  تازه ترین  درباره  تئاتر  کارگردان  و  طراح  ملکی جو  نصیر 
خود در حوزه تئاتر به خبرنگار مهر گفت: قصد دارم نمایش »کوکاکولا« را 
اواخر تیرماه در تالار قشقایی مجموعه تئاترشهر به صحنه ببرم. البته این 
و  تعریف شده  ما  گروه  بین المللی  پروژه های  از  یکی  به عنوان  نمایشی  اثر 
رایزنی هایی برای حضورش در چند فستیوال خارجی در کشورهای ایتالیا و 

دانمارک هم صورت گرفته است.
وی ادامه داد: البته جدا از حضور خارجی علاقه مند هستم نمایش در 
کشور خودمان نیز به صحنه برود چون بیش از ۷۰ درصد از نمایش برای 
ایرانی  مخاطبان خاص ما قابل درک خواهد بود و تمایل دارم تماشاگران 
نیز این اثر نمایشی را ببینند و درباره اش نظر بدهند. من سال ۹۵ نمایشی 
را به نام »کولا« در تالار قشقایی به صحنه برده بودم که در واقع نمایش 
»کوکاکولا« تکامل یافته آن اثر است البته شکل و شمایل و شیوه اجرایی 
نمایشی  وقتی  که  آنجا  از  اما  بود  خواهد  »کولا«  از  متفاوت  نمایش  این 
ندارد،  اهمیت  برایم  تمام شدنش  و  رفتن  به صحنه  تنها  آماده می کنم  را 
یعنی تلاش می کنم آن را به اثری هنری تبدیل کنم، در ادامه پرداخت های 

متفاوتی از آن کار ارائه می دهم.
ملکی جو یادآور شد: این روند را در نمایش های قبلی ام مانند »نان« و 
»سفید برفی و هفت کوتوله« هم در پیش گرفته بودم و حتی نمایش »نان« 
نیز  »کوکاکولا«  نمایش  نتیجه  در  است  بوده  خودم  قبلی  کار  از  اقتباسی 
تکمیل شده نمایش »کولا« خواهد بود اما ۲ اپیزود به کار قبلی اضافه شده 
و در حال حاضر نمایش در ۳ اپیزود اجرا می شود همچنین شکل اجرایی 

نیز کاملًا تغییر کرده است.
وی درباره مضمون نمایش توضیح داد: این اثر نمایشی زندگی آدم های 
متنوعی را در بستر جامعه به تصویر می کشد که با اپیدمی تبلیغات مواجه 
هستند. در حقیقت نمایش در لایه رویی به نقد مقوله تبلیغات می پردازد 
اما در بطن خود مباحث کلان تری را به چالش می کشد. »کوکاکولا« کمدی 
سیاهی است که فضایی سوررئال و انتزاعی دارد و به نقد جهانی می پردازد 
که تسلط در آن اولویت است. پگاه کاظمی و سیاوش چراغی پور ۲ بازیگر 

این اثر نمایشی هستند.
این کارگردان تئاتر درباره اجرای نمایش در این بازه زمانی هم بیان 
به سختی  نمایش  آماده سازی  با وجود بحران کرونا مراحل تمرین و  کرد: 
انجام شد اما چون من برای مدت طولانی در ایران نخواهم بود، بهترین زمانی 
که می شد این نمایش را به صحنه برد همین بازه زمانی است وگرنه ترجیحم 
با شرایط پیچیده ای  نکنم. متأسفانه  اجرا  را  این زمان کار  بود که در  این 
روبرو هستیم و هرچقدر هم که اعلام شود مکانی از لحاظ بهداشتی امن 
است، باز هم در نهایت باید انتظار وجود ویروس را داشته باشیم به همین 

دلیل باید خودمان بیش از پیش مراقبت های لازم را داشته باشیم.
و  و سبک  وضعیت  و  شرایط  هر  در  شد:  متذکر  پایان  در  جو  ملکی 
سیاقی که نمایشی را اجرا می کنیم، اولویت ما مخاطبان هستند. بنابراین 
بلکه  خبرسازی  و  تکلیف  رفع  حد  در  نه  بهداشتی  پروتکل های  همه  باید 
نیز  تماشاگران  خود  امیدوارم  شود.  رعایت  ممکن  وضعیت  بهترین  در 
تا  و  کنند  رعایت  را  بهداشتی  دستورالعمل های  و  اجتماعی  فاصله گذاری 
آخرین لحظه ای که در سالن هستند صبوری به خرج داده و ماسک ها را از 
چهره شان برندارند تا هم خودشان و هم بقیه تماشاگران بتوانند با آرامش و 

خیالی راحت تر به دیدن نمایش بنشینند.

تكذيب شايعه وخامت حال مهرداد كاظمی
از همراهان و دوستان نزدیک مهرداد کاظمی خواننده شناخته  یکی 
هنرمند  این  جسمانی  احوال  مناسب  اوضاع  از  کشورمان  موسیقی  شده 

برخلاف برخی شایعات مطرح شده در فضای مجازی خبر داد.
کشورمان  موسیقی  پیشکسوت  صدابرداران  از  بهنام  جعفری  محمود 
که طی سال های اخیر از نزدیک در جریان مراحل درمانی مهرداد کاظمی 
برخی  درباره  است،  داشته  قرار  کشورمان  موسیقی  پیشکسوت  خواننده 
شایعه های مطرح شده در فضای مجازی مبنی بر وخیم بودن اوضاع جسمانی 
آقای  آثار  مهر گفت: همان طور که علاقه مندان  به خبرنگار  این هنرمند، 
بیماری درگیر  با  این هنرمند سال های زیادی است که  کاظمی می دانند، 
هستند و در این مدت هم مراحل تکمیلی درمان را پشت سر می گذراند. 
اوضاع جسمانی وی در  در این مدت هم شرایط به گونه ای بوده که بعضاً 
فراز و نشیب قرار گرفته و در برخی مواقع هم نیازمند مراقبت های بیشتر 
بوده است. وی ادامه داد: در مدتی که آقای کاظمی خارج از کشور زندگی 
به  بگیرد  صورت  وی  درمانی  وضعیت  درباره  باید  آنچه  تمامی  می کنند، 
بابت درمان وجود ندارد. حتی سال  از  انجام شده و هیچ مشکلی  درستی 
گذشته که ما ویژه برنامه »سازهای خاکی« را برگزار کردیم، بنا داشتیم به 
دلیل قدردانی از مقام هنری این هنرمند پیشکسوت موسیقی که در جبهه ها 
همراه با ارکستر سمفونیک تهران خدمات بسیار ارزشمندی را انجام داده، 
او را به تهران بیاوریم که متاسفانه به دلیل توصیه پزشکان این امر میسر 
نشد. جعفری بهنام ادامه داد: به هر صورت مهرداد کاظمی اکنون در منزل 
دختر خود ساکن است و تمامی مراحل مربوط به درمان را ادامه می دهد. 
در این راستا پیوندها و جراحی های لازم صورت گرفته و مراحل درمانی به 

دقت پیگیری می شود.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است

یک شنبه 22 تیر 1399
20 ذی القعده 1441  12 جولای 2020 
شماره 3000   8 صفحه


